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    جواد محرمي 
انق�اب اس�امي دو س�ال ديگر 40 س�اله 
مي ش�ود اما س�ينماي ايران هن�وز ذره اي 
از دين خ�ود به بس�ياري از مفاهي�م ناب را 
كه در خ�ون جامعه ايراني جري�ان دارد، ادا 
نكرده است. زندگي بزرگان ديني كه قرن ها 
محل ارجاع م�ردم ايران بوده و هس�ت در 
اي�ن نزديك به چه�ار دهه از سپري ش�دن 
انق�اب اس�امي، كوچك تري�ن جايگاهي 
در س�ينماي اي�ران نداش�ته اس�ت. زنان 
در اي�ن باره دچ�ار ظلم مضاعف�ي بوده اند. 
جايگاه و نقش زنان��ي چون زينب كبري )س(، 
حضرت معصومه )س( و حضرت خديجه )س( 
در منظومه فك��ري زن ايران��ي غيرقابل انكار 
است. كساني كه مدعي اند سينماي ايران جزو 
پنج كش��ور صاحب اين هنر-صنعت در جهان 
اس��ت بايد به اين سوال پاس��خ بگويند كه چرا 
شخصيت هاي اصلي كه آبشخور فكر و انديشه 
و عمل بخش عم��ده اي از زن��ان معاصر ايران 
را تش��كيل مي دهند و بازتاب آن در حماس��ه 
سازي هاي صدر انقلاب تا كنون قابل مشاهده 
است، در اين سينما مورد بي مهري و بي اعتنايي 

قرار گرفته است. 
از فيلمسازاني كه چندي است به دنبال جبران 
اين عقب ماندگي در سينما و در تكاپوي ساخت 
اثري درباره زندگي يكي از زن��ان مبارز تاريخ 
اسلام است، ضياء الدين دري است. او كه تجربه 
ساخت آثار تاريخي را در كارنامه خود دارد، در 
گفت و گو با »ج��وان« با بيان اينكه متأس��فانه 
سينما و تلويزيون ما با غفلت از شخصيت هاي 
زن بزرگ تاريخ اسلام مخاطب چند ده ميليوني 
ك��ه ارادت خود را ب��ه اين ب��زرگان در مقاطع 
حساس و مختلف به ش��كل عملي نشان داده، 
نادي��ده گرفته اس��ت، گفت: انقلاب اس��لامي 
اس��تقرار و بقاي خود را مديون خانم هاست و 
زنان ايران��ي آموزه هاي خ��ود را از زنان بزرگ 

اسلام اخذ كرده اند. 
زنان تازماني كه ب��ه خياب��ان نيامدند، انقلاب 
اسلامي پيروز نشد. مادران شهداي ما سختي و 
مشقت از دست دادن فرزندان رشيدشان را با ياد 
ايثارگري هاي زينب كبري)س( تحمل كرده اند 
و اگر اين شناخت و آگاهي وجود نداشت، انقلاب 

اسلامي از استحكام فعلي برخوردار نبود. 
   تكليفي كه س�ينماي اي�ران فراموش 

كرده است
دري با بيان اينكه س��ينماي ايران در اين باره 
دچار غفلت و كم كاري بوده است، توضيح داد: 
سينماي ايران موظف است درباره چهره اي كه 
زنان رشيد و فداكار ايران همواره در طول تاريخ 
از او الگو گرفته و مصائب خود را با او مي سنجند 
و با تأس��ي از او اينطور پاي انقلاب و ولي فقيه 
ايستاده اند، مس��ئولانه به ميدان بيايد و آثاري 

فاخر توليد كند و البته اين كار دشواري است. 
وي ب��ا بيان اينك��ه متأس��فانه مدي��ران ما در 
اولويت بندي ها هم دچار اشتباهاتي مي شوند، 
اضافه كرد: نسل جوان ما مختار سقفي را بيشتر 
از حضرت معصومه )س( مي شناس��د. در اواخر 
دوره آقاي ضرغامي پيش��نهاد ساخت سريالي 
درباره حض��رت زينب )س( از س��وي ش��بكه 
3سيما به من شد و من طرح توليد يك سريال 
13 قس��متي را ارائه دادم اما پ��س از مدتي كه 
زمزمه هاي تغيير مديريتي مطرح شد، ترجيح 
دادند براي پيشگيري از بار شدن تعهدات تازه به 

مديران جديد، مسئله را مسكوت بگذارند. 
دري از اين هم س��خن گفت كه دو سال پيش 
از سوي عليرضا رضاداد، مدير سينمايي دولت 
يازدهم هم پيش��نهاد ساخت س��ريالي درباره 
حضرت زينب )س( دريافت كرده است و او در 
مقابل طرحي را ارائه داده كه نگارش فيلمنامه 
و تحقيقات آن يك س��ال برآورد شده، اما رقم 
پيشنهادي بنياد فارابي براي نگارش آنقدر كم 

بوده كه قيد ساخت سريال را  زده است. 
   جايگاه مركزي فيلمنامه در كيفيت فيلم 

در ايران شناخته شده نيست
دري در پاس��خ به اين س��ؤال كه چرا برخلاف 
هاليوود در ايران جايگاه نويسنده متن سينمايي 
و فيلمنامه و تأثير آن در كيفيت فيلم شناخته 
نش��ده و تهيه كننده ها حاضر نيستند هزينه اي 
مناس��ب در اين ب��اره ارائه بدهن��د، مي گويد: 
متأس��فانه دس��تمزدهايي كه ب��راي فيلمنامه 
مي دهند، پايين اس��ت. در امريكا بين 5 تا 10 
درصد كل برآورد فيلم ها را به نويسنده اختصاص 
مي دهند و نقطه قوت فيلم هايشان هم در وهله 
اول روي فيلمنام��ه تمركز دارد ول��ي در ايران 

متوجه نيستند كه متن چقدر اهميت دارد. 
او با اشاره به توفيق برخي از سريال هاي تركيه اي 
چون حريم سلطان در جذب مخاطب نكته آن 
را بيش از هرچيز در ق��وت فيلمنامه مي داند و 
مي افزايد: يك وجه سريال و فيلم اين است كه 
بايد پيچش داستاني داشته باشد؛ در فيلم هاي 
ك��ره اي زن ها در لاب��ه لاي حري��م و قلعه و در 
يك لوكيش��ن ثابت توطئه مي كنند و از ميان 
همي��ن كنش ه��اي زنانه 400 قس��مت توليد 
مي شود، ولي فيلمساز در ايران صدبار لوكيشن 
را تغيي��ر مي دهد و به همين واس��طه هزينه را 
چند برابر مي كند و نتيجه كار گيجي و كاهش 
ارتباط گيري مخاطب اس��ت. آنها بخش عمده 
هزينه را صرف بازيگران پرتعداد مي كنند، ولي 
ما چون درام قوي نداريم، لوكيشن ها را افزايش 
مي دهيم. براي همين ريتم را پايين مي آوريم و 

با هر نور بي كيفيتي هم كار مي كنيم. 
   نظام سريال سازي استوديويي هزينه را 

پايين مي آورد
آنها بخش عمده كار را در استوديو مي گيرند و 
نظام استوديويي در ساختن س��ريال هزينه ها 
را كم مي كند، ولي ما در اي��ران هنر كم كردن 
هزينه ها را نداريم و جالب اس��ت ك��ه مديران 
ما براي توجيه مال��ي ب��ه كارگردان ها توصيه 
مي كنند به س��ريال ها به اصطلاح آب ببندند. 
اصولاً فيلمسازان ما عش��ق صحنه هاي بيروني 
دارن��د. صحنه هاي خارجي در س��ريال هاي ما 
خيلي بيش از حد زياد اس��ت. ما ياد نگرفته ايم 
س��ريال جذاب آپارتماني با يك لوكيشن مثل 
خانه سبز بسازيم. پس از سريال موفق خانه سبز 
سريال هاي آپارتماني تبديل به يك جريان شد، 
اما اكثراً ناقص و ناموفق از كار درآمد و مخاطبان 
را فراري داد. خانه س��بز موض��وع را تلويزيوني 
ديده بود. ش��ما وقتي لوكيش��ن را مدام تغيير 
مي دهيد، داريد سينما كار مي كنيد نه سريال 

و سريال سازهاي ما اين را نمي دانند. 
دري با بيان اينكه س��ريال هاي طولاني مثلًا 
100 قس��متي مي تواند اس��توديويي ساخته 
شود تا هزينه ها كاهش يابد، توضيح داد: من 
براي ساخت س��ريال حضرت زينب پيشنهاد 
13 قس��مت را دادم. ب��ه نظرم قصه س��ريالي 
چون مختار هم همين مق��دار بود، ولي چون 
مديران توجيه مالي را در نظ��ر گرفته بودند، 
ميرباقري مجبور بوده كار را وس��عت بدهد و 
البته خوب ه��م از عهده آن برآم��ده بود و در 
جذب مخاطب موفق عمل كرد. اين فيلمساز 
با اش��اره به اينك��ه دوران آزم��ون و خطا در 
سريال سازي تاريخي ما تمام شده و الان ديگر 
زمان تجربه آموزي نيست، مي افزايد: رقيبي 
چون ماهواره بيكار ننشسته و به مردم خوراك 
مي دهد. من مشكلات مالي و بودجه را مي دانم. 
خيلي سال ها پيش پيشنهاد ساخت سريالي 
درباره عاشورا را به صداو سيما مطرح كردم كه 
بعدها تلويزيون جور ديگري آن را ساخت. ما 
نمي توانيم نسبت به برخي شخصيت ها بي اعتنا 
باشيم. حضرات زينب )س( و معصومه)س( از 
اين زمره هستند به ويژه اينكه ما نبايد زنان و 

نقش آنها را ناديده بگيريم. 

سينماي ايران  درباره  زن مسلمان 
مسئولانه  عمل نكرده است

»حاتمي كيا« به پليس فتا شكايت كرد
    خبر

معاون حقوق�ي و بين الملل پليس فتا گفت: با ش�كايت 
ابراهي�م حاتمي كي�ا، س�ازندگان صفح�ات جعل�ي به 
ن�ام او در ش�بكه هاي اجتماعي شناس�ايي مي ش�وند.

سرهنگ حسين رمضاني با اشاره به شكايت ابراهيم حاتمي كيا 
از گردانندگان صفحات جعلي منتسب به وي در اينستاگرام به 

پليس فتا گفت: حاتمي كيا با مراجعه به پليس فتا با اعلام اينكه 
هيچ صفحه رسمي اي در اينستاگرام ندارد و صفحات ايجاد شده 
به نام او جعلي است، ش��كايت خود را به پليس فتا اعلام كرد. 
معاون پليس فتا اظهار كرد: با ثبت اين شكايت، گردانندگان 

اين صفحات جعلي به زودي شناسايي مي شوند.

دغدغه كتابخوانی كوروش سليماني در گفت و گو با »جوان«: 

كتاب باغ پر از ميوه و فضاي مجازي عكس باغ!
   محسن  غامي

يك س�ري آدم ها هس�تند ك�ه سرش�ان درد مي كند 
براي كت�اب خواندن. ن�ه اينكه بيكار باش�ند ولي توي 
مترو و قبل از خ�واب و اينه�ا مدام چن�د ورق كاغذ را 
توي دستش�ان گرفته اند. يا متفكرانه ب�ه اين كاغذها 
نگاه مي كنند ي�ا اتفاقاً مي خندند و اگر رمان عاش�قانه 
هم كه باش�د ديگر هيچ! حس�ابي اش�ك مي ريزند. ما 
دانش�جوها هم كه نهايت كت�اب خواندنمان مي ش�ود 
ش�ب هاي امتحان. خواص كمي اوضاعش�ان فرق دارد 
انگاري. البته مي گوين�د اهل كتابيم! هم�ه واقعاً؟ ولي 
انصافاً برخي ش�ان از خجالت كت�اب درآمده اند. حرف 
زدنش�ان هم قش�نگ اس�ت حتي اگر يك�ي دو جمله 
باش�د. اين گپ دوس�تانه را بخوانيد اما جدي نگيريد!
بچه هاي تئاتر زياد كتابخوانند. شايد مثل شما!

مگر مي شود كتاب نخواند. منبع به دست آوردن است. 
يعن�ي... ؟ نخوانيم خ�ب، چه چيزي را از دس�ت 

مي دهيم مگر؟
به نظر من در كتابخواني، مسئله بر سر به دست آوردن است 
تا به دست نياوردن. كسي كه كتاب نمي خواند خيلي چيزها 

را از زندگي حذف مي كند. اصلًا گيرش نمي آيد. 
مثاً؟

زمان و عمرش را از دست مي دهد و خيلي از آنچه لازمه اش بوده 
را دريافت نمي كند. گرچه بستگي به خودش و كتاب دارد. خيلي 

تجربه ها، زندگي ها و هنر و زيبايي در همين كتاب است. 
به نظرت اوضاع از چه قرار است الن؟

جالب نيست. كتاب نخوانيم غم انگيزتر هم مي شود. 
شايد مد و اينترنت به قول دوستان فضاي مجازي 

و اينها نمي گذارد.
اينترنت بجا و به وقتش بد نيست، اما ابداً كتاب نمي  شود. 

شما اينها را بخواهي قياس كني! چه مي گويي؟

كتاب مثل باغ پ��ر از گل و ميوه 
است و فضاي مجازي مثل عكس 
آن باغ. تفاوت يعني اين! خود تو 
حاضري بنشيني فقط عكس باغ 
را ببيني يا ب��روي درونش قدم 
بزني و ميوه و گل را لمس كني. 

چقدر لطيف شد!
بگذار باشد، خب حقيقت است. 

جوان ام�روز البته ن�ه همه ولي دغدغه ش�ان 
چيزهاي ديگري  است. 

بله، ولي كتاب هم مي تواند و بايد تبديل به يك نياز ش��ود. 
جامعه بايد براي كتابخوان ارزش قائل بش��ود. جواني را كه 
اهل كتاب اس��ت بها بدهند. وگرنه فعلًا انگار پول است كه 
ارزش مي آورد به خصوص ب��راي جوان ها. جوان الان به هر 
دليلي دغدغه اين را دارد كه پول و ماشين و خانه اي دارد؟ 

نه اينكه چند كتاب خوانده است. 
من و ش�ما هم دانش�جو بوديم. ول�ي جز كتاب 

درسي... 
متأسفانه نمي خوانند. همه نه ولي خيلي ها مجبورند همين كتاب 
درسي را بخوانند. كتاب غيردرسي اش شايد به 10 تا هم نرسد. 

اين غم انگيز نيست! مشكل را بايد از درون خانواده جست. 
ولي باز ه�م در حرف جا مي گيرد و نهايتاً كس�ي 

اهميتي نمي دهد. 
البته تا وقتي شخصاً توي خانه بلند نشوم و كتابي دست نگيريم، 
اتفاقي نمي افتد. حرف زدن درباره كتاب خوب است، ولي كامل 

نيست چون فقط شعار مي شود. كار، كار پدر و مادر است. 
چطور؟

كتاب بايد از كودكي در خانه تبديل به ارزش شود. پدر 
و مادر بايد وقت بگذارد و براي كودك كتاب بخواند تا با 

آن مأنوس شود.

ش�بكه راديوي�ي جوان ب�ا تدارك�ي وي�ژه، برنام�ه اي را 
در دو بخ�ش تصوي�ري و راديويي ب�ه پخش مي رس�اند. 
حامد مراديان، تهيه كننده برنامه ه��اي راديويي پيرامون ويژه 
برنامه المپيك 2016 ريو در ش��بكه راديويي جوان گفت: اين 
ويژه برنامه به صورت تلفيق��ي در دو بخش تصويري و راديويي 
در س��اعت 18 تا 19، از روز پنج شنبه به پخش مي رسد. وي با 
بيان اينكه اين برنامه به ش��كل زنده روي موج شبكه مي رود، 
در خصوص ساختار و چيدمان ويژه برنامه المپيك ريو 2016 
اظهار داشت: ما در نيم ساعت اول برنامه را در قالب راديويي با 
بخش هاي متنوعي چون آخرين اخبار از نتايج المپيك، معرفي 
قهرمانان المپيك ايران و جهان پيش مي بريم. مراديان افزود: 
اين ويژه برنامه تا زمان برگزاري اختتاميه مسابقات المپيك ريو 
هر روز از شنبه تا جمعه با حضور مجري كارشناس اميرحسين 
بابازاده و كارشناس��ي مهدي زارعي پخش مي شود. همچنين 
تأثيرات اجتماعي و اقتصادي كش��ور ميزبان و كشورهاي راه 

يافته به اين دوره از مسابقات را مورد بحث قرار مي دهيم.

 ويژه برنامه متفاوت راديو جوان 
براي المپيك 2016 ريو

    راديو

 »ايستاده در غبار«، ژانر كم بيننده اي
 كه مقبول افتاد

»ايستاده در غبار« كه در قالب ژانر مستند قرار مي گيرد و 
اين گونه تعداد مخاطبان كمتري را به خود اختصاص مي دهد، 
مورد اقبال عموم مردم كشورمان قرار گرفته است و نشان 
مي دهد كه اين اثر فقط يك فيلم مطلوب سينمايي نيست، 
بلكه كاري است كه سبب جريان سازي در سينما شده است. 
»ايستاده در غبار« جديدترين ساخته محمدحسين مهدويان 
بعد از 49 روز نمايش توانس��ته است در 42 سالن نمايش برابر 
1,312,710,900 ريال فروش داشته باشد؛ رقمي كه براي اين 
فيلم دفاع مقدسي كه ساختار مستند نيز دارد، بسيار مطلوب و 
حائز اهميت است. اين فروش بار ديگر ثابت كرد كه اگر در اين 
حوزه كار خوبي توليد شود از آن استقبال خواهد شد، البته شايد 
در ابتدا فروشي معادل اين رقم كم به نظر آيد، اما وقتي مي بينيم 
فيلمي چ��ون »آااادت نمي كنيم« با آن بازيگ��ران مطرح تنها 
بعد از 56 روز »1,724,521,800« تومان مي فروشد، بيشتر 
به موفقيت »ايس��تاده در غبار« پي مي بريم. البته توجه به اين 
نكته كه ايستاده در غبار يك اثر مستند است و اصولاً توجه به 
آثار مستند از سوي مخاطبان چندان قابل توجه نيست، نشان 

مي دهد كه اين فيلم بسيار اثرگذار بوده است. 
البته درباره اين فيلم ش��اهد برخي اعتراض��ات درباره اكران 
نامناسب آن بوده و هستيم كه به نظرم با توجه به محدوديت 
سالن هاي كشور، چندان منطقي به نظر نمي رسد؛ زيرا فيلمي 
چون »آااادت نمي كنيم« با آن بازيگران بزرگ تنها 18 سالن 
در اختيار دارد، آن گاه چگونه »ايستاده در غبار« را كه همانند 
»دختر« 42 س��الن در اختيار دارد، فيلمي مظلوم مي ناميم؟ 
در كلامي بايد گفت كه ما هميش��ه در سينماي دفاع مقدس 
دستخوش افراط و تفريط هس��تيم و براي همين همه چيز را 

تنها براي يك فيلم مي خواهيم. 
مسئله ديگر كه بايد در قبال فيلم هاي دفاع مقدسي مد نظر قرار 
داد، جريان سازي اين دست توليدات است، اتفاقي كه »ايستاده 
در غبار« در انجام آن موفق بوده اس��ت. اين تأثيرگذاري را هم 
در نگاه منتقدان مي توان مش��اهده كرد، هم در اظهار نظرهاي 
مردم كه اين فيلم تا چه حد توانس��ته اس��ت موفق عمل كند. 
حتي اظهار نظر حسين دهقان، وزير دفاع پيرامون احتمال زنده 
بودن احمد متوسليان )قهرمان فيلم( اتفاق خوب ديگري است 
كه شايد يكي از دلايل تأثيرگذاري و استقبال از ايستاده در غبار 
به همين نكته برگردد و اميد به بازگشت قهرمان سال هاي نه 
چندان دور كه اميدي به زنده بودنش است؛ بازگشتي كه اغلب 

مردم ايران آرزوي محقق شدن آن را دارند. 
درباره اكران ايس��تاده در غبار ذكر يك نكته را كاملًا ضروري 
مي دانم و آن اينكه اين دست فيلم ها را نبايد با كارهايي چون 
»باركد« يا »زاپاس« مقايسه كرد، چون فلسفه توليد اين دست 
فيلم ها كاملًا متفاوت با آن اهدافي اس��ت كه ايستاده در غبار 
براي تحقق آن توليد مي ش��ود. براي همين وقتي مي خواهيم 
قياسي در اين زمينه داشته باش��يم، بهتر است اهداف مدنظر 

توليد را هم مورد توجه قرار دهيم. 
در پايان درباره ايستاده در غبار بايد اين نكته را متذكر شوم كه 
فيلم مورد نظر كاري فاخر است كه درباره داشته هاي فرهنگي 
آن بحث  بسيارشده است. براي همين در اين باره ديگر چيزي 
نمي گوييم، اما تنها به روي اين نكته تأكيد مي كنيم كه حمايت 
از فيلمسازاني چون محمدحسين مهدويان كه كارهايي چون 
»آخرين فصل زمس��تان« و »ايس��تاده در غبار« را در كارنامه 
خود دارند، مي تواند نويدبخش ظه��ور و خلق پديدآورندگان 
و فيلمس��ازاني چون ابراهيم حاتمي كيا باش��د كه آبرو و عزت 

سينماي دفاع مقدس محسوب مي شوند.

ضياء الدين دري در گفت وگو با »جوان«:

مدير دفتر توسعه كتاب و كتابخواني خبر داد

واگذاري مميزي كتاب در حوزه هايي كه مشكل كمتري دارند
درپي افزايش تخريب خانه هاي با ارزش تاريخي در پايتخت

نمايندگان مجلس قول پيگيري تخريب خانه هاي تاريخي را دادند
   محمد صادقي

محم�د س�لگي، مدير دفت�ر توس�عه كت�اب و كتابخواني 
وزارت فرهن�گ و ارش�اد اس�امي، با تش�ريح چگونگي 
واگذاري مميزي كتاب به ناشران، اولويت هاي اين واگذاري 
را گروه هاي�ي عنوان ك�رد كه مش�كات كمت�ري دارند. 
در حالي كه طيبه سياوش��ي عنايت، عضو كميس��يون فرهنگي 
مجلس معتقد است دولت در واگذاري مميزي به ناشران كند عمل 
كرده است، مسئول مستقيم واگذاري اين مسئوليت به ناشران در 
وزارت ارشاد از نهايي شدن طرح واگذاري مميزي به گروه هايي از 
ناشران خبر داد. واگذاري مميزي يا همان سانسور كتاب به ناشران، 
مانند اقدامي است كه ارشاد در مميزي مطبوعات اعمال مي كند. در 
اين روش مميزي از سشوي ناشر روي كتاب اعمال مي شود و ديگر 
قبل از چاپ كتاب لازم نيست متن آن توسط مميزان وزارتخانه 
مورد بررسي قرار گيرد. اين اقدام با استقبال ناشران دولتي و نگراني 
ناشران خصوصي همراه بوده است، زيرا ارشاد در مرحله مميزي 
بعد از نشر مي تواند همه نسخه هاي كتابي را كه غيرمجاز مي داند 
جمع آوري كند و از بين ببرد. اين اقدام در ش��رايطي كه ناشران 
خصوصي به سختي اقدام به چاپ كتاب مي كنند مي تواند ضربه اي 
سخت به ناشر وارد كند. با وجود اين، اراده وزارت ارشاد بر واگذاري 
مميزي است. محمد سلگي با اش��اره به اينكه آيين نامه تفويض 
مميزي مربوط به سال 93 مي ش��ود، مي گويد: پيچيدگي هايي 
در اين قانون وجود دارد، ناش��ران خصوصي نگراني هايي دارند و 
از سوي ديگر، نيروهاي ارزشي نيز دغدغه هايي را مطرح مي كنند 
كه شايد با اجراي اين طرح، شاهد تضعيف مميزي باشيم، اما براي 

اجراي اين قانون، تم��ام ابعاد و موارد جزء به جزء مورد بررس��ي 
قرار مي گيرد تا ناشران خصوصي، دولتي و ارزشي به جمع بندي 
يكساني برسند و بعد اقدام به اجرايي ش��دن خواهيم كرد. مدير 
دفتر توس��عه كتاب و كتابخواني وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 
اولويت واگذاري مميزي را حوزه هايي عن��وان مي كند كه داراي 
كمترين مشكل هستند. سلگي مي گويد: حوزه هاي واگذاري امر 
مميزي بدين شكل اس��ت، گروه اول: آموزشي، فني و مهندسي، 
پزشكي. گروه دوم: دين، عرفان، كلام، فلسفه و اخلاق. گروه سوم: 
علوم اجتماعي، روانشناسي، تعليم و تربيت. گروه چهارم: ادبيات، 
شعر و داستان و در نهايت گروه پنجم: كودك و نوجوان. اين مقام 
وزارت ارشاد همچنين قول مساعد داده است كه ناشران متخلف و 
بدون حسن شهرت در طرح واگذاري مميزي اجازه ورود نخواهند 
داشت. لازم به ذكر است اولويت واگذاري مميزي كتاب به ناشران 
دولتي خواهد بود و گفته مي شود اين طرح در صدور سريع تر مجوز 

نشر كمك خواهد كرد.

   محمد صادق عابدينی
افزاي�ش تخري�ب خانه هاي تاريخ�ي و ب�ا ارزش فرهنگي 
در س�طح پايتخ�ت و نگران�ي از بي�ن رفت�ن هوي�ت 
تاريخ�ي ش�هرتهران باع�ث ش�د ت�ا مجم�ع نمايندگان 
ته�ران از پيگي�ري وضعي�ت اماك�ن تاريخي خب�ر دهد. 
امسال تهران 230 ساله مي ش��ود، پايتختي كه چندين دوره 
تاريخي را به خود ديده و از ه��ر دوره آثاري معماري را در دل 
خود جاي داده اس��ت. آثاري كه برخي از آنها به ثبت ميراث 
فرهنگي رسيده است و بسياري ديگر به دليل ثبت نشدن در 

فهرست آثار ملي در معرض تخريب و نابودي قرارگرفته اند.
 احمد حكيمي پور رئيس كميته ميراث شوراي شهر، مي گويد: 
تهران در يك ماه اخير آماج حملات تخريب كنندگان هويت 
تهران به عنوان ام القراي جهان اسلامي بوده است. حكيمي پور 
در جلسه اين هفته شوراي شهر تهران، سازمان ميراث فرهنگي 
را به كوتاهي در شناسايي آثار ارزشمند متهم كرده و از سوي 
ديگر از ش��هرداري به خاطر ص��دور راحت مج��وز تخريب و 

نوسازي نيز انتقاد داشته است. 
در اين جلس��ه چند بناي مهم تاريخي ته��ران كه در معرض 
نابودي و تخريب هستند، نام برده ش��د و حكيمي به اعضاي 
ش��ورا گفت: نمي دانيم در ته��ران چه خبر هس��ت و گويا كه 
ديگر زميني براي تخريب و برج س��ازي ها وجود ندارد كه تنها 
ملك هاي تاريخ��ي و داراي ارزش ميراث��ي جولانگاه مافياي 

تجاري سازي ها شده است!
وضعيت بحراني اى كه براي تهران به وجود آمده، نمايندگان 

اين شهر را در مجلس شوراي اس��لامي نيز نگران كرده است. 
محمدرضا نجفي، عضو مجمع نماين��دگان تهران در مجلس 
مي گويد: هيچ گونه مسامحه اي از س��وي نمايندگان تهران با 
افراد و مسئولاني كه به ابنيه پايتخت آسيب برسانند، صورت 
نمي گيرد. اين نماينده مجلس در گفت و گو با »خانه ملت« با 
انتقاد از روند رو به رشد تخريب خانه هاي تاريخي شهر تهران 
گفت: اين ابنيه تاريخي س��مبل ها و نمادهايي از گذش��ته و 
تمدن ايران زمين هستند كه بايد به عنوان ميراثي براي نسل 
آينده نيز باق��ي بماند؛ در واقع پيوند ميان گذش��ته و آينده با 
وجود اين بناها و تأثير فرهنگي ش��ان محقق خواهد شد. اين 
نماينده مجلس مي افزايد: ب��ه نمايندگي از مجمع نمايندگان 
تهران از همه دستگاه هاي ذي ربط از جمله شهرداري، سازمان 
ميراث فرهنگي و گردش��گري و ديگر نهادهاي��ي كه مالكيت 
اين آثار را ب��ر عهده دارن��د، مي خواهم كه با دق��ت تمام اين 

سرمايه هاي ملي را محافظت كنند.

    دريچه

 وزير فرهنگ و ارشاد اسامي 
به چهاردهمين جشنواره بين المللي امام رضا)ع(پيام داد
جنتي: صبح از سمتِ خراسان تو بر مي خيزد

    خبر

علي جنتي وزير فرهنگ و ارشاد اسامي به مناسبت آغاز چهاردهمين جشنواره 
بين المللي امام رضا)ع( پيامي صادر كرد. 

به گزارش »جوان« در بخشي از اين پيام آمده است: 
بسم الله الرحمن الرحيم

پلك خورشيد به فرمانِ تو برمي خيزد / صبح از سمتِ خراسان تو بر مي خيزد
نور هر صبح مي افتد به درِ خانه تو / بعد، از گوشه چشمانِ تو برمي خيزد

مگر مي شود در خاك پاك ايران زيست و به قبله خراسان رخ ننمود؟مگر مي شود ايراني 
بود و شيفته حريم امنِ علي بن موسي الرضا نشد؟

مگر مي شود عاشقِ پيغمبر )صلي الله عليه و آله وسلم( بود و به فرزندش در خاك خراسان 
عشق نورزيد؟ مگر مي شود هنگامِ تنگنا توسل جُست و ثامن الحجج را واسطه قرار نداد؟ 

مگر مي شود دل به حريمِ حضرتش سپرد و از معارف و فرهنگش تأثير نگرفت. 
علي جنتي با اش��اره به س��ابقه دوس��تي اهل بيت در ميان مردم ايران كه جشنواره 
امام رضا )ع( نمادي از آن اس��ت، ادامه مي دهد: در 13دوره گذشته هر سال بر جمع 
عاشقانِ آن امام و گستره جغرافيايي جشنواره افزوده شده و به بيشتر شهرها و برخي 
روستاهاي كشور رسيده است؛ به ويژه امسال كه به يمنِ نيتِ پاك شما و تبرّك عنوانِ 
دوره چهاردهم، اين گس��تره وصف ناشدني تر و مسئوليت دس��ت اندركارانِ برگزاري 
جشنواره در جاي جاي كشور سنگين تر و مهم تر شده است. اين روزها آيين هاي مربوط 
به برنامه هاي موضوعي جش��نواره امام رضا )عليه الس��لام( در سراسر كشور در حال 
برگزاري است و همه خادمان فرهنگ رضوي تا رسيدن روز موعود و تولد آن حضرت 
لحظه شماري مي كنند. لازم به ذكر است اختتاميه چهاردهمين جشنواره امام رضا)ع( 

در شب ميلاد ثامن الحجج در مشهد مقدس برگزار مي شود.


